



中國大學出版社協會編

# 中國大學出版社一覽

A Survey of China's University Presses

同濟大學出版社

# 中國大學出版社一覽

中國大學出版社協會編

同濟大學出版社

(滬)新登字204號

題詞 啓功  
責任編輯 馬文瑜  
美術編輯 李志雲  
封面設計

## 中國大學出版社一覽

中國大學出版社協會編

同濟大學出版社出版

(上海市四平路1239號)

新華書店上海發行所發行

深圳華新彩印製版有限公司製版

無錫市人民印刷廠印刷

開本850×1168 1/16 印張：17.5 字數510千字

1992年9月第1版 1992年9月第1次印刷

印數：1—2200 定價：88.00圓

ISBN7-5608-1093-4/G·118

# 序 言



中國大學出版社協會理事長  
國家教育委員會條件裝備司副司長

高 旭 章

中國大學出版社迎着改革開放的浪潮，順應中國高等教育迅速發展的需要而誕生；隨着改革開放的深化而發展壯大。到目前為止，全國共有大學出版社 90 家，其中屬於綜合類的 26 家，文科類的 13 家，理工類的 37 家，農林類的 2 家，醫科類的 3 家，師範類的 9 家，已初步形成了學科門類較為齊全的大學出版體系。

中國大學出版社以繁榮學術教育文化，總結推進教育科研成果，促進提高學校教學、科研水平為己任。主要出版高層次、高水平、高質量的人文科學，社會科學，自然科學，技術科學及管理科學方面的教材、科研專著和圖書；努力挖掘、整理大學圖書館的館藏古籍，搶救珍貴的人類文化遺產；搜集、匯總散落於民間，反映中華民族傳統特色的武術、美術、中醫中藥之精華，現已達到年出書 6000 種的規模。

中國大學出版社正向着立體化、多方位方向發展，已能出版多種形式的出版物。不少出版社配合本版圖書出版音像制品、計算機軟件及電子出版物。

中國大學出版社共有專職出版人員近 4000 人，其中編輯佔二分之一，已建成一支掌握專業知識，精通出版業務的出版隊伍。

中國大學出版社立足學校，面向社會，放眼世界。積極參加各種國際書展，每年都有一批具有較高學術水平的優質圖書進入國際市場，有力地促進了中國與世界各國的教育學術、文化交流。此外在版權貿易和合作出版等各個領域，也都取得了令人注目的成果。

為向國內外出版界同仁介紹中國大學出版社的整體情況，我們特編撰了《中國大學出版社一覽》。望此書能使您全面瞭解中國大學出版社的現狀并促進相互之間的來往和交流。

## PREFACE

— By Gao Bingzhang, director of the Board of Directors of the Association of China's University Presses and director of the Department of Material and Equipment Supplies of the State Education Commission

China's university presses were born in the tide of reform and opening to the outside world and with the needs of the rapid development of China's higher education, and have been developing healthily with the deepening of the reform and opening to the outside world. Up to now there are, throughout the country, 90 university presses, of which 26 are comprehensive presses, 13 are liberal arts presses, 37 are science and engineering presses, 2 are farming and forestry presses, 3 are medical presses and 9 are teachers college presses, thus a university press system of various subjects has been initially formed.

China's university presses take the flourish of learning, education and culture, the summarization and popularization of the results of educational researches, and the promotion and improvement of teaching and research as their duties.

The publications of the presses cover mainly teaching materials, scientific academic works and books of high level and high quality in the humanities, social sciences, natural sciences, technical sciences and management sciences. The presses are striving to discover and sift ancient books collected in university libraries so as to save the precious cultural heritage of man, to search for and collect wushu (martial arts), fine arts, Chinese ways of medical treatment and Chinese medicines carried down from the past among people. The publications of the university presses have been, up to now, to a scale of annually 6000 kinds of books.

China's university presses are marching towards the three-dimensional and multi-positional direction, and can publish various types of books. Many of the presses also yield, accompanying their published books, audio-visual products, computer softwares and electronic publications.

Now China's university presses have round about 4000 full-time staff members, of which one third are editors. Therefore, a publishing contingent, with the mastery of special knowledge, and proficient in publishing work has been formed.

China's university presses base themselves on their respective universities and colleges, face the society and have the whole world in view. They actively take part in various kinds of international book shows, and every year there are quite a number of books of comparatively high academic value and level, and of high quality entering into international book markets, which has forcefully promoted China's exchanges of education science and culture with various countries of the world. In addition, notable achievements have also been made in the fields of copyright trade and co-operative publication.

In order to introduce to the colleagues both at home and abroad the overall situation of China's university presses, we have specially edited "A Survey of China's University Presses." We sincerely hope that the book can help you to have an overall view of the present situation of China's university presses and promote mutual visits and exchanges.

## 序言

## 大學出版社簡介

## 北京市

中國人民大學出版社 .....	( 1 )
北京大學出版社 .....	( 6 )
外語教學與研究出版社 .....	( 8 )
北京外語音像教材出版社 .....	( 10 )
清華大學出版社 .....	( 13 )
北京師範大學出版社 .....	( 17 )
中央廣播電視大學出版社 .....	( 21 )
對外貿易教育出版社 .....	( 24 )
北京語言學院出版社 .....	( 26 )
中國政法大學出版社 .....	( 28 )
中國人民公安大學出版社 .....	( 29 )
北京師範學院出版社 .....	( 31 )
北京航空航天大學出版社 .....	( 34 )
北京理工大學出版社 .....	( 37 )
中央民族學院出版社 .....	( 40 )
北京農業大學出版社 .....	( 42 )
北京廣播學院出版社 .....	( 43 )
北京體育學院出版社 .....	( 45 )
北京郵電學院出版社 .....	( 47 )
旅游教育出版社 .....	( 49 )

---

北京經濟學院出版社 .....	( 51 )
警官教育出版社 .....	( 53 )
北京醫科大學 中國協和醫科大學聯合出版社 .....	( 55 )
教育科學出版社 .....	( 57 )

### 天津市

南開大學出版社 .....	( 59 )
天津大學出版社 .....	( 61 )

### 內蒙古自治區

內蒙古大學出版社 .....	( 63 )
----------------	--------

### 山西省

山西高校聯合出版社 .....	( 65 )
-----------------	--------

### 河北省

河北大學出版社 .....	( 67 )
---------------	--------

### 遼寧省

遼寧大學出版社 .....	( 69 )
東北工學院出版社 .....	( 72 )
大連理工大學出版社 .....	( 74 )
東北財經大學出版社 .....	( 76 )
大連海運學院出版社 .....	( 79 )

### 吉林省

吉林大學出版社 .....	( 82 )
---------------	--------

---

---

東北師範大學出版社 .....	( 84 )
延邊大學出版社 .....	( 87 )

### 黑龍江省

哈爾濱工業大學出版社 .....	( 89 )
哈爾濱船舶工程學院出版社 .....	( 91 )
東北林業大學出版社 .....	( 93 )

### 上海市

華東師範大學出版社 .....	( 94 )
上海外語教育出版社 .....	( 99 )
上海外語音像出版社 .....	( 102 )
復旦大學出版社 .....	( 104 )
上海交通大學出版社 .....	( 108 )
同濟大學出版社 .....	( 112 )
上海中醫學院出版社 .....	( 116 )
上海醫科大學出版社 .....	( 118 )
華東化工學院出版社 .....	( 121 )
立信會計圖書用品社 .....	( 124 )

### 江蘇省

南京大學出版社 .....	( 127 )
東南大學出版社 .....	( 131 )
河海大學出版社 .....	( 135 )
中國礦業大學出版社 .....	( 138 )

### 浙江省



---

浙江大學出版社 .....	( 142 )
浙江美術學院出版社 .....	( 143 )
杭州大學出版社 .....	( 144 )

### 安徽省

中國科學技術大學出版社.....	( 145 )
------------------	---------

### 福建省

廈門大學出版社 .....	( 148 )
---------------	---------

### 江西省

江西高校出版社 .....	( 151 )
---------------	---------

### 山東省

山東大學出版社 .....	( 153 )
石油大學出版社 .....	( 156 )
青島海洋大學出版社 .....	( 158 )

### 河南省

河南大學出版社 .....	( 160 )
---------------	---------

### 湖北省

華中理工大學出版社 .....	( 164 )
武漢大學出版社 .....	( 168 )
華中師範大學出版社 .....	( 175 )
中國地質大學出版社 .....	( 179 )
武漢工業大學出版社 .....	( 182 )

---

---

武漢測繪科技大學出版社 ..... ( 185 )

### 湖南省

國防科技大學出版社 ..... ( 187 )

中南工業大學出版社 ..... ( 189 )

### 廣東省

中山大學出版社 ..... ( 192 )

華南理工大學出版社 ..... ( 197 )

暨南大學出版社 ..... ( 200 )

廣東高等教育出版社 ..... ( 202 )

### 廣西壯族自治區

廣西師範大學出版社 ..... ( 205 )

### 四川省

四川大學出版社 ..... ( 209 )

電子科技大學出版社 ..... ( 212 )

成都科技大學出版社 ..... ( 215 )

西南財經大學出版社 ..... ( 219 )

西南師範大學出版社 ..... ( 221 )

重慶大學出版社 ..... ( 224 )

西南交通大學出版社 ..... ( 228 )

### 雲南省

雲南大學出版社 ..... ( 231 )

---

---

## 陝西省

- 西北大學出版社 ..... ( 234 )
- 西安電子科技大學出版社 ..... ( 236 )
- 西安交通大學出版社 ..... ( 238 )
- 陝西師範大學出版社 ..... ( 241 )
- 西北工業大學出版社 ..... ( 245 )

## 甘肅省

- 蘭州大學出版社 ..... ( 247 )

## 新疆維吾爾自治區

- 新疆大學出版社 ..... ( 252 )

## 附錄

- 中國大學出版社協會簡介 ..... ( 255 )
- 高等學校出版社聯合出版發行服務中心簡介 ..... ( 257 )

# CONTENTS

## PREFACE

## INTRODUCTION TO THE UNIVERSITY PRESSES

### BEIJING

The people's University of China Press .....	( 1 )
Beijing University Press .....	( 6 )
Foreign Language Teaching and Research Press .....	( 8 )
Beijing Foreign Language Audio - visual Publishing House .....	( 10 )
Tsinghua University Press .....	( 13 )
The Beijing Normal University Press .....	( 17 )
The Central Radio and Television University Press .....	( 21 )
Foreign Trade Education Publishing House .....	( 24 )
Beijing Language Institute Press .....	( 26 )
The Press of the University of Political Science and Law of China .....	( 28 )
The Publishing House of the Chinese People's Public Security University .....	( 29 )
Beijing Teacher's College Press .....	( 31 )
Beijing University of Aeronautics and Astronautics Press .....	( 34 )
Beijing Institute of Technology Press .....	( 37 )
The Press of the Central Institute for Nationalities .....	( 40 )
Beijing Agricultural University Press .....	( 42 )
Beijing Broadcast college Press .....	( 43 )
Beijing Institute of Physical Education Press .....	( 45 )
The Publishing House of Beijing University of Posts and Telecommunications .....	( 47 )
Tourism Education Press .....	( 49 )
The Beijing Economics College Publishing House .....	( 51 )
Police Education Press .....	( 53 )
The United Press of Beijing Medical University and Beijing Union Medical College .....	( 55 )
Educational Science Publishing House .....	( 57 )

### TIANJIN

Nankai University Press .....	( 59 )
Tianjin University Press .....	( 61 )

### THE AUTONOMOUS REGION OF INNER MONGOLIA

The Inner Mongolia University Press .....	( 63 )
-------------------------------------------	--------

### SHANXI PROVINCE

Shanxi United University Press ..... ( 65 )

## HEBEI PROVINCE

Hebei University Press ..... ( 67 )

## LIAONING PROVINCE

Liaoning University Press ..... ( 69 )

Northeast University of Technology Press ..... ( 72 )

The Press of Dalian University of Technology ..... ( 74 )

The Publishing House of Dongbei University of Finance and Economics ..... ( 76 )

The Publishing House of Dalian Maritime University ..... ( 79 )

## JILIN PROVINCE

Jilin University Press ..... ( 82 )

Northeast Normal University Press ..... ( 84 )

Yanbian University Press ..... ( 87 )

## HEILONGJIANG PROVINCE

Harbin Institute of Technology Press ..... ( 89 )

Harbin Ship-building Engineering Institute Press ..... ( 91 )

Northeast Forestry University Press ..... ( 93 )

## SHANGHAI

East China Normal University Press ..... ( 94 )

Shanghai Foreign Language Education Press ..... ( 99 )

Shanghai Foreign Language Audio - visual Publishing House ..... ( 102 )

Fudan University Press ..... ( 104 )

Shanghai Jiao Tong University Press ..... ( 108 )

Tongji University Press ..... ( 112 )

The Publishing House of Shanghai College of Traditional Chinese Medicine ..... ( 116 )

Shanghai Medical University Press ..... ( 118 )

The Press of East China University of Chemical Technology ..... ( 121 )

Lixin Accounting Publishing House ..... ( 124 )

## JIANGSU PROVINCE

Nanjing University Press ..... ( 127 )

Southeast University Press ..... ( 131 )

Hohai University Press ..... ( 135 )

China University of Mining and Technology Press ..... ( 138 )

## ZHEJIANG PROVINCE

Zhejiang University Press ..... ( 142 )

Zhejiang Fine Arts Academy Press ..... ( 143 )

Hangzhou University Press ..... ( 144 )

## ANHUI PROVINCE

The Press of University of Science and Technology of China ..... ( 145 )

## FUJIAN PROVINCE

Xiamen University Press ..... ( 148 )

## JIANGXI PROVINCE

The Press of Institutions of Higher Learning in Jiangxi Province ..... ( 151 )

## SHANDONG PROVINCE

Shandong University Press ..... ( 153 )

Petroleum University Publishing House ..... ( 156 )

Qingdao Ocean University Press ..... ( 158 )

## HENAN PROVINCE

Henan University Press ..... ( 160 )

## HUBEI PROVINCE

Huazhong University of Science and Technology Press ..... ( 164 )

Wuhan University Press ..... ( 168 )

Huazhong Normal University Press ..... ( 175 )

The China University of Geosciences Press ..... ( 179 )

Wuhan University of Technology Press ..... ( 182 )

The Publishing House of Wuhan Technical University of Surveying and Mapping ..... ( 185 )

## HUNAN PROVINCE

National University of Defence Technology Press ..... ( 187 )

Central South University of Technology Press ..... ( 189 )

## GUANGDONG PROVINCE

The Publishing House of Zhongshan University ..... ( 192 )

The South China University of Technology Press ..... ( 197 )

Jinan University Press ..... ( 200 )

Guangdong Higher Education Publishing House ..... ( 202 )

## THE GUANGXI ZHUANG AUTONOMOUS REGION

Guangxi Teachers University Press ..... ( 205 )

## SICHUAN PROVINCE

Sichuan University Press ..... ( 209 )

The Publishing House of University of Electronic Science and Technology of China ..... ( 212 )

Chengdu University of Science and Technology Press ..... ( 215 )

The Publishing House of Southwestern University of Finance and Economics ..... ( 219 )

The Publishing House of Southwest China Teacher's University ..... ( 221 )

Chongqing University Publishing House ..... ( 224 )

Southwest Jiaotong University Publishing House ..... ( 228 )

### YUNNAN PROVINCE

Yunnan University Press ..... ( 231 )

### SHANXI PROVINCE

Northwest University Press ..... ( 234 )

The Xidian University Publishing House ..... ( 236 )

Xi'An Jiaotong University Press ..... ( 238 )

Shanxi Teachers' University Press ..... ( 241 )

Northwestern Polytechnical University Press ..... ( 245 )

### GANSU PROVINCE

Lanzhou University Press ..... ( 247 )

### The XINJIANG UYGUR AUTONOMOUS REGION

Xinjiang University Press ..... ( 252 )

## APPENDIX

A Brief Introduction to the Association of China's University Presses ..... ( 255 )

A Brief Introduction to the United Publication and Distribution Service Center of University Presses ..... ( 257 )

# 中國人民大學出版社

THE PEOPLE'S UNIVERSITY OF CHINA PRESS

地 址：北京市海淀路 39 號  
電 話：2555431-2447 2566903  
電報掛號：0086  
郵政編碼：100872

Address: 39 Haidian Road Beijing, China  
Telephone: 2555431-2447 2566903  
Cable: 0086  
Postal Code: 100872



社 長 羅國杰

總編輯 李淮春

中國人民大學出版社是中央一級的社會科學綜合性出版社，成立於 1955 年 5 月，是新中國成立最早的一所大學出版社，為全國高等學校文科教材出版中心之一。

社長由人大副校長羅國杰教授兼任，總編輯兼副社長為李淮春教授。全社現有編輯和行政人員 120 餘名，其中具有副編審以上高級職稱 16 名。

中國人民大學出版社的出版範圍，主要是社會科學、人文科學的學術著作和教材。中國人民大學出版社成立以來，共出書 1300 餘種，7000 多萬冊，受到國內外各界的好評，如方立天著《佛教與哲學》榮獲首屆“中國圖書獎”榮譽獎；李德順著《價值論》榮獲第二屆“中國圖書獎”；王雨田主編的《控制論、信息論、系統科學與哲學》被評為 1987 年度優秀暢銷書，並榮獲“金鑰匙”獎；張立文著《宋明理學研究》獲北京市優秀圖書獎。此外還有一大批圖書受到不同層次的獎勵。據不完全統計，近十年來獲得各種獎勵的圖書占我社同期種類的 10%，其中部份圖書獲得多項獎勵。

為繁榮學術創作，我社出版了具有較高水平的綜合性和專業性的數套哲學社會科學系列叢書。《中國人民大學叢書》是以哲學社

會科學為主的多學科叢書，展示中國人民大學教學與科學研究的優秀成果；《中國人民大學博士文庫》以反映中國人民大學博士學位研究生成果、促進哲學社會科學的繁榮、發展為宗旨；《清史研究叢書》以推動歷史研究和寫作為目的，為清史研究工作者提供發展成果的園地。

我社最近出版了一批介紹中國民族優秀傳統文化、弘揚民族精神的外向型圖書，如《中國的皇宮、皇城、皇陵》、《漢英對照中國哲學名著選讀》、《道》、《氣》等。

The People's University of China Press is a comprehensive press of social sciences at the national level. It was established in May 1955, the oldest among the publishing houses affiliated to Chinese universities after the founding of new China. And it is one of the national publishing centres producing textbooks and teaching materials in humanities and social sciences for universities across the whole country.

Professor Luo Guojie, vice-president of the People's University, is concurrently the president of the Press; the editor-in-chief concurrently the deputy president is Professor Li Huaichun. The members of the Press now number more than 120, with 16 of them being senior editors.

The publishing range of the Press mainly includes works and teaching materials of social sciences and humani-



ties. Since the founding of the Press, it has published over 70,000,000 copies of 1,300 titles, which have been well received by various circles at home and abroad. For instance, "Buddhism and Philosophy" written by Fang Litian has won the honorary prize at the first "China Book Prize"; "On Price" by Li Deshun has gotten the second "China Book Prize"; "Cybernetics Information Theory, System Theory and Philosophy" edited by Wang Yutian was assessed as a best seller of excellence in 1987 and won the "Golden Key Prize"; "Study of A Confucian School of Idealist Philosophy of the Song and Ming Dynasties" by Zhang Liwen has gained a Beijing City book prize. In addition, there are large numbers of books receiving various awards. According to incomplete statistics, in the past 10 years, 10% of our books in the same period have won various awards, some of them winning more than one prize.

In order to bring about a prosperous academic environment, the Press has published serious series of books on philosophic social science both comprehensive and specialized in a fairly high standard. "The People's University of China Series" is one of varied subjects, which takes philosophic social science as a key link between these subjects and reveals the outstanding achievements of teaching and research of the People's University. The purpose of "The People's University of China Doctors Library" is to report the achievements of the doctorate students of the People's University and promote the prosperity and progress of philosophic social science. The aim of "The Qing History Study Series" is to expedite the research and writing of history and provide Qing history research workers with the scope of new developments.

The Press has recently published a batch of books for export. These books introduce high points of traditional Chinese culture and carry forward the national spirits. Examples are "The Imperial Palaces, Cities and Tombs of China", "Chinese-English Selected Readings of Chinese Philosophic Masterpieces", "Taoism", "Spirits", etc.

## 現任領導及副編審以上人員

羅國傑	教授	社長
李淮春	教授	總編輯
梅振榮		副社長
邱金利	編輯	副社長
周文柏	編審	副總編輯
徐安琳	編審	副總編輯

高旭華	編審
鐵恩惠	編審
熊成乾	副編審
嚴厚琤	副編審
秦桂英	副編審
王立疆	副編審
左昇平	副編審
陳德義	副編審
姚洪芳	副編審
沈小農	副編審
于雲鵬	副編審

## 重點圖書

### 《魯迅研究》(上、下)

本書作者為林志浩教授。上冊對魯迅先生的政治、哲學思想的形成作了詳細的闡述；下冊則結合魯迅先生的文學作品，分析、研究了其文藝思想的發展及其本質。

### Lu Xun Studies

The author of the book is Lin Zhihao. Book One gives a minute description of the formation of Lu Xun's political and philosophical thoughts. Book Two, combining with Lu Xun's literary works, analyses and researches into the development and essence of Lu Xun's literary and artistic thoughts.

### 《經濟科學文庫》

由黃達教授主編的這套叢書是側重於從理論與實踐相結合上探討深層次問題的經濟理論專著。該叢書立足於中國國情，對中國的經濟進行了深入的研究。該叢書目前已出版四種。

### Economic Science Library

This series, edited by professor Huang Da, is a kind of economic theoretical works which lays particular emphasis on probing into the profound economic problems on the basis of the integration of theory and practice. The series is also based on Chinese situation in order to go further into the Chinese economy. Four books have been published now.